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دیدگاه

ضمن اشاره به بيوگرافی و سوابق تحصيلاتی 
نس�اجی  وارد صنع�ت  و ش�غلی، چگون�ه 

شدید؟
متولد 27 بهمن س��ال 1317 در تهران هس��تم. 

دبس��تان  ايم��ان دوران  مدرس��ه  در  را 
در  بازارچ��ه معير و واق��ع 

دبيرس��تان را در مدرس��ه حکيم نظامی خيابان 
مولوی کوچه وزير نظام گذراندم و در سال 1336 
موف��ق به اخذ ديپلم طبيعی )علوم تجربی فعلی( 
ش��دم. به دليل عدم قبولی در کنکور دانشگاه ها، 
در س��ال 1339 تصمي��م گرفت��م جه��ت ادامه 

تحصيل به آلمان بروم. 
از آن جاي��ی ک��ه تمايل چندانی به رش��ته های 
پزش��کی نداش��تم و ديپل��م خ��ود را در رش��ته 
طبيعی گرفته بودم، تمايل داش��تم که در رشته 
مهندسی کش��اورزی به تحصيل بپردازم. پس از 
طی دوران کارآموزی در ترم يک اين رشته ثبت 
ن��ام کردم  اما به صورت بس��يار اتفاقی با يکی از 
فارغ التحصيلان ايرانی اين رش��ته آشنا شدم که 
معتقد بود رش��ته کش��اورزی، حق��وق و درآمد 
چندانی ندارد و امورات زندگی فرد با دشواری 
سپری خواهد ش��د. وی پيشنهاد کرد که 
تا ترم اول تمام نشده، رشته تحصيلی ام 
را تغيير بدهم. بنابراين تصميم گرفتم 
رشته قندس��ازی )که حرفه پدرم هم 
بود(، را انتخاب کنم اما در همين 
زم��ان با ي��ک ايران��ی ديگر 
تغيير رش��ته  م��ورد  در 
وی  شد  صحبت هايی 
به يکی از بس��تگان 

خود که دانش آموخته رش��ته نساجی در آمريکا 
بود اشاره کرد و گفت "حقوق دريافتی وی حدود 
5 هزارتومان اس��ت البته صرف نظ��ر از بازار کار 
بسيار خوبی که رشته مهندسی نساجی در ايران 
دارد." 5 هزار تومان در آن س��ال ها رقم هنگفتی 
محس��وب می شد و حتی می توانستم مبالغی را 
هم پس انداز نمايم. به همين دليل رشته نساجی 
را انتخاب کردم. يکی از دوس��تانم که در رش��ته 
کش��اورزی تحصيل م��ی کرد مرتب م��را از اين 
کار باز می داش��ت و معتق��د بود که ضرر خواهم 
کرد ام��روز که همچنان روابط دوس��تانه خود را 
حفظ کرده ايم می گويد "ای کاش من نيز رش��ته 
تحصيلی خود را تغيير داده بودم زيرا حقوق يک 
مهندس کش��اورزی بسيار اندک است و با همان 
حقوق بازنشستگی اندک، مجبورم زندگی خود و 

خانواده ام را با سختی بگذرانم." 
به هر صورت از ادامه تحصيل در رشته کشاورزی 
انص��راف دادم و س��ال 1341 نخس��تين دوره 
کارآموزی در کارخانه نس��اجی را س��پری کردم. 
پس از اتمام تحصيل و بازگش��ت ب��ه ايران ابتدا 
در کارخانجات مقدم و س��پس پشم بافی جهان، 
ايران برک، جامعه، پارس فاس��تون، وطن و ايران 

مرينوس مشغول کار شدم.

گفت و گو با مهندس ناصر حاج آقا بزرگ- پيشکسوت صنعت نساجی

 در گذشته حجم واردات به این ميزان گسترده و همه گير نبود.
 امروز با دلار 1600 تومانی کمتر کسی حاضر به سرمایه گذاری و توليد می شود.

 ص�ادرات پارچ�ه ص�رف نظر از رعای�ت کيفيت و اس�تاندارد، بای�د از نظر قيمت 
محصولات نيز توان رقابت با سایر کشورها به ویژه چين و ترکيه را داشته باشد.

اگرچه رشته نساجی ، نخستين انتخاب وی برای تحصيل نبوده اما به پيشنهاد یکی ازدوستان از رشته کشاورزی وارد رشته نساجی می شود و به 
این ترتيب شانس حضور در کارخانه های معتبر نساجی ایران و فعاليت در کنار بزرگان و پيشکسوتان این صنعت را به دست می آورد.

دانش آموخته آلمان اس�ت و براس�اس نظم و انضباط خاص آلمانی ها  این نظم را در کار خود نيز تس�ری داده است و شاید به همين دليل باشد که 
در طول ساليان متمادی فعاليت در نساجی ایران به شاخه فاستونی متمرکز شده و عليرغم پيشنهادات مختلف مبنی برمدیریت واحدهای دیگر، 

همچنان به حضور در این شاخه ادامه می دهد.
افتخار شغلی خود را توجه و احترام به کارگران عنوان می کند و یادآور می شود  که برخورد و نوع رفتارش با آنان بسيار دوستانه و صميمانه بود، به 

کارگران اعتماد می کند و پاسخ این اعتماد را با افزایش توليد روزانه 5 هزار متر فاستونی مرغوب به بهترین ترتيب دریافت می نماید. 
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از دوران کارآم�وزی، خاطره یا تجربه به یاد 
ماندنی و جالبی دارید؟دوران کارآموزی در 
ش�ناخت و ارتقای دانش فنی شما نسبت به 

نساجی چه ميزان اثرگذار بود؟
پ��س از مراجعه به بخش آموزش اداره کار عنوان 
داشتم که می خواهم دوران کارآموزی را در يکی 
از کارخانجات نساجی آلمان سپری کنم. مسئول 
بخش، نشانی يکی از کارخانه های اطراف شهر را 
به من داد که به دليل نداشتن اتومبيل، به همراه 
يکی از دوس��تانم که اتومبيلی در اختيار داشت؛ 
راهی کارخانه ش��ديم. در راه، دوس��تم پيشنهاد 
داد که صندلی عقب بنش��ينم تا وی وانمود کند 
راننده من اس��ت و پ��س از تعظيم در مقابل من، 
درب اتومبيل را برايم باز نمايد!! پس از اصرارهای 
زياد وی پذيرفتم و پس از رس��يدن به کارخانه از 
اتومبيل پياده ش��د و به شيوه رانندگان اشخاص 
متمول و سرشناس درب اتومبيل را برايم باز کرد. 
اين رفتار از چش��مان مس��ئولان کارخانه مخفی 
نمان��د به طوری که بس��يار محترمانه مرا به اتاق 
مديرکارخان��ه هدايت کردند و وی نيز اس��تقبال 
گرم��ی از من به عمل آورد ش��ايد ب��ه اين دليل 
که تص��ور کرد فردی عالی رتبه هس��تم! پس از 
معرفی به وی گفتم که از س��وی اداره کار جهت 
کارآموری معرفی ش��ده ام. از ش��نيدن اين گفته 
بس��يار متعجب ش��د و گفت "نيازی ب��ه کارآموز 
نداريم" به اين ترتيب شيطنت دوستم موجب شد 
که فرصت کارآموزی در اين کارخانه را از دس��ت 
بدهم. جريان را به دوستم بازگو کردم وی معتقد 
بود ش��ايد صلاح من در اين بوده که در کارخانه 

بهتری مشغول کار شوم.
بار ديگر ب��ه اداره کار مراجعه کردم در حالی که 
مدير آن کارخانه ب��ه صورت تلفنی موضوع را به 
بخش آم��وزش اطلاع داده ب��ود و گفته بود اين 

فرد با اتومبيل و راننده شخصی جهت کارآموزی 
مراجعه ک��رده بود!!! اين بار، کارخانه کوچکی در 
داخل ش��هر به من معرفی ش��د که جهت کسب 
تجرب��ه و آم��وزش بس��يار بهتر و مناس��ب تر از 
کارخانه نخس��ت بود به طوری که تجارب بسيار 
ارزشمندی در مدت يک سال و نيم فعاليت در آن 
به دس��ت آوردم؛ ضمن اين که تنها فرد خارجی 
کارخانه محسوب می شدم به دليل فعاليت مثبت 
، احترام و اعتماد مديران مجموعه را کسب کردم. 
اين شرکت توليدکننده پارچه های ضدآتش برای 
س��الن های تئات��ر، هواپيما و مص��ارف رومبلی و 
پرده ای بود که محصولات آن به تمام کشورهای 
اروپاي��ی صادر می ش��د. پس از مدت��ی تصميم 
گرفتم جهت کس��ب تجربه ب��ه کارخانه ای بروم 
که ماش��ين های ژاکارد داشته باشد. موضوع را با 
مدير کارخانه در ميان گذاشتم وی کارخانه ای را 
به من معرفی کرد که به توليد پارچه های کراوات 
و البسه ابريشمی می پرداخت و بزرگترين مجتمع 
نس��اجی ابريشم در کل اروپا محسوب می شد به 
طوری که بعدها ش��نيدم حدود 16هزار کارگر و 
کارمند در اين مجتمع ش��اغل هس��تند. پس از 
اتمام کارآموزی وارد دانش��کده شدم، 4 سال به 
تحصيل در رش��ته مهندس��ی نساجی پرداختم و 
جزو نفرات ممتاز دانش��کده محس��وب شدم و به 
همين دليل مخارج تحصيلم را دولت آلمان تقبل 

کرد. البته اين موضوع نيز داستان جالبی دارد!
اواي��ل ترم دوم دانش��گاه بودم و نگ��ران مخارج 
تحصيل. يکی از دوس��تانم گفت ک��ه نامم را در 
تابلوی اعلانات دانش��کده ثبت ک��رده اند و بايد 
ب��ه دفتر دانش��کده مراجعه کن��م. در حالی که 
بس��يار مضطرب و مشوش بودم،  به دفتر رييس 
دانش��کده مراجعه ک��ردم. رييس دانش��کده که 
متوجه نگرانی من ش��ده بود گفت " موضوع اين 
اس��ت که مش��مول دريافت ماهيانه 450 مارک 
کم��ک هزين��ه تحصيلی ش��ده ايد و دانش��گاه 
موظف اس��ت هزينه تحصيل ش��ما را از ترم اول 
بپردازد."اي��ن روند ادامه داش��ت ت��ا اين که ترم 
شش��م ، تعهدنامه ای در اختيارم قرار داده ش��د 
مبن��ی ب��ر اين که پ��س از اتم��ام تحصيلات به 
کش��ورم باز گردم. دليل اين امر را جويا ش��دم، 
رييس دانشکده پاسخ داد" صنعت ماشين سازی 
آلمان به شما کمک کرد که در آبادانی کشورتان 

سهيم باشی بنابراين بايد پس از اتمام تحصيلات 
ب��ه ايران بازگردي��د. در غير اين ص��ورت اقامت 
ش��ما در آلمان باطل خواهد ش��د و تمام مخارج 
تحصيل را بايد به دولت ع��ودت دهيد. بنابراين 
صلاحتان در اين اس��ت که به اي��ران برگرديد." 
در همين مقطع آلمان در شيلی سرمايه گذاری 
کرده بود و به دنبال اس��تخدام مهندس��ين آشنا 
به زبان آلمانی بود. به دليل کس��ب نمرات عالی، 
دانش��کده مرا جهت اعزام به شيلی معرفی کرد 
و حتی با پيش��نهاد دريافت حقوق ماهيانه 500 
دلار مواجه ش��دم که به اعتقاد يکی از اس��اتيد 
دانش��گاه با اين مبلغ می توانستم زندگی خوبی 
در شيلی داشته باشم زيرا ارزش پزوی شيلی در 
مقابل دلار بس��يار ناچيز بود.  موضوع را با پدرم 
در ميان گذاش��تم وی که تجربه چندين س��ال 
فعاليت در صنعت کش��ور را داشت به من گفت 
"اگر قرار باشد هر کسی که جهت ادامه تحصيل 
به خارج از کش��ور می رود؛ ديگ��ر بازنگردد که 
مملکت هيچ گاه توسعه و پيشرفت نخواهد کرد 
و در همي��ن موقعيت باق��ی خواهد ماند." به وی 
ابراز داش��تم که پس از کسب تجربه به ايران بر 
می گردم. وی گفت" تجاربی که در شيلی کسب 
کن��ی به درد ايران نمی خورد و  بهترين کش��ور 
برای کس��ب تجربه همين کشور است." بنابراين 
اول مهر سال 1348 به ايران بازگشتم و در دفتر 

توليد کارخانجات مقدم مشغول کار شدم.

چگونه با این کارخانه آشنا شدید؟
مدير کارخانه از دانش��کده های نس��اجی آلمان، 
اس��امی دانش��جويان ممتاز را جهت اس��تخدام 
درياف��ت کرده بود ک��ه نام من نيز در فهرس��ت 
آن��ان قرار داش��ت و از اين طري��ق دعوت به کار 
ش��دم. ابت��دا وارد دفتر توليد ش��دم و به تدريج 
مديريت بخ��ش کنترل کيفيت نيز به من واگذار 
ش��د. البته در آن سال ها هنوز کارخانجات مقدم 
بخ��ش کنترل کيفيت نداش��ت و پس از انتصاب 
من به عنوان مديرکنترل کيفيت، ماش��ين آلات 
تاب سنج،  نمره گير ، کشش استقامت ، دستگاه 
س��نجش نايکنواختی و عيوب نخ ، دستگاه های 
آزمايش سايش پارچه و ... خريداری و نصب شد. 
به اين ترتي��ب بخش کنترل کيفيت کارخانجات 

مقدم با آخرين تجهيزات به فعاليت پرداخت.

متأسـفانه در حال حاضر بسـياری از 
واحدهای توليدی تعداد شـيفت های 
کاری خود را به دو يا يک شيفت تقليل 
داده اند. کارخانه های نساجی زمانی 
سودآور هستند که به صورت سه شيفته 
کار کنند و کمتر از اين ميزان به معنای 

زيان انباشته خواهد بود.
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سطح فنی و تخصصی کارخانجات مقدم در 
آن سال ها چگونه بود؟

در سال های ابتدايی که تمام متخصصين ايتاليايی 
بودند و کيفيت توليدات کارخانه بسيار قابل توجه 
و خوب بود. حدود 3 سال با متخصصين ايتاليايی 
کار کردم و در اين مدت مس��ائل فنی و تکنيکی 
بس��ياری را از آنها يادگرفت��م. ضمن اين که هم 
در بخ��ش توليد و هم در بخ��ش کنترل کيفيت 
ب��ه فعاليت ادام��ه می دادم. خوش��بختانه تقويت 
بخش کنترل کيفيت در ارتقای کيفی محصولات 
کارخان��ه بس��يار موثر بود. البت��ه در همان زمان 
کارخانج��ات مقدم ، مجموع��ه ای عظيم، معتبر 
و خوش��نام محس��وب می ش��د و کارخانه ای به 
آن وس��عت و ابعاد در کشور وجود نداشت. توليد 
روزانه اين کارخانه بالغ بر 10هزار متر پارچه بود 
که مورد استقبال گسترده خريداران قرار داشت.

در آن سال ها، مهندس جواد فتوت، مديرکارخانه 
بود و در واقع نخستين مدير من ، ايشان هستند. 
هر دو در يک دانشکده تحصيل کرده بوديم و به 
همين دليل علاقه خاصی به من داش��تند. حدود 
5 س��ال در کارخان��ه نظرآب��اد به فعالي��ت ادامه 
دادم و مس��افت تهران تا کارخان��ه برايم چندان 
مهم نبود زيرا هدف اصلی ام خدمت به کش��ور و 
افزاي��ش توليد کارخانه بود. از آن روزگار بيش از 
40 س��ال سپری می شود و طی اين سال ها، جز 
مسافرت های کوتاه مدت به خارج از کشور نرفتم 
و در تمام مقاطع انقلاب و جنگ در ايران ماندم و 
به توليد ادامه دادم. همچنين 20 س��ال ) از سال 
1351 تا س��ال 1371( در دانش��کده مهندسی 
نس��اجی دانش��گاه اميرکبير ب��ه تدريس تکنيک 
باف��ت پرداختم و م��ی توان گفت اکثر روس��ای 
امروز اين دانش��کده، از دانش��جويان من هستند. 
سابقه همکاری نيز با دکتر بهزادان، سيداصفهانی 
و حقيق��ت کيش را هم دارم ضمن اين که در آن 
زمان دکتر س��ياه کلاه و سپس خانم دکتر ساعد 

رييس دانشکده بودند. 

دليل ترک کارخانجات مقدم چه بود؟ و پس 
از آن به کدام کارخانه رفتيد؟ 

5 سال در دفتر توليد کارخانجات مقدم به فعاليت 
پرداختم و س��پس به پش��م بافی جهان رفتم. در 
کارخانج��ات مقدم علاقه مند ب��ودم پس از اين 

مدت در مسئوليت بالاتری انجام وظيفه نمايم لذا 
پيش��نهاد همکاری پشم بافی جهان را پذيرفتم و 
ب��ه عنوان مدير توليد کار خود را ش��روع کردم و 

حدود 2 سال در اين کارخانه ماندم.  

وضعيت توليد پشم بافی جهان چگونه بود؟ 
از نظر فنی در چه سطحی قرار داشت؟ 

وضعيت چندان مس��اعدی نداشت به طوری که 
توليد روزانه آن 800 تا هزار متر فاس��تونی بود. 
به زن��ده ياد غضنفر- مالک کارخان��ه- گفتم : با 
ادامه اين روند ، هيچ گاه پيشرفت نخواهيد کرد. 
توصيه می کنم ماشين های مستهلک و غيرقابل 
اس��تفاده از محيط کارخانه خارج شود و به جای 
آن 36 دس��تگاه جديد بافندگی خريداری شود، 
ماش��ين آلات فعلی هم برای تولي��د پتو در نظر 
گرفت��ه ش��ود. فعاليت کارگران را ه��م به نحوی 
تنظي��م خواهم کرد ک��ه بهره وری آن��ان کمتر 
از 85 درص��د نباش��د. وی به م��ن اعتماد کرد و 
خوش��بختانه پاسخ اين اعتماد را با افزايش توليد 
روزان��ه 5 هزار متر فاس��تونی مرغوب به بهترين 

ترتيب دريافت نمود. 
يک��ی از اقدامات موثر در زمينه افزايش بهره وری 
کارگ��ران اين بود که به زن��ده ياد غضنفر گفتم" 
کارگ��ری که رأس س��اعت 6 صبح ب��ه کارخانه 
می آيد يعنی ساعت5 صبح بيدار شده و صبحانه 
نخورده اس��ت. اجازه دهيد از ساعت 9 الی 9/15 
صبح، يک شيش��ه ش��ير و يک لقم��ه نان و پنير 
ب��ه آن��ان داده ش��ود در مقابل تضمي��ن خواهم 
کرد ک��ه حجم توليد افزايش قاب��ل توجهی پيدا 
کند. واقعيت اين اس��ت که کارگ��ران زمانی که 
گرسنه و خسته نيس��تند با انگيزه بهتر و بيشتر 
کار می کنند. در تمام س��ه ش��يفت کارخانه اين 
اق��دام انج��ام ش��د و در مجموع برخ��ورد و نوع 
رفت��ارم با آنان بس��يار دوس��تانه و صميمانه بود. 
حتی دس��تور دادم ظروف غذاخوری کارگران که 
عموم��اً از جنس نامرغوب ب��ود؛ تعويض و مانند 
س��اير کارمندان و مديران کارخانه برای آنان نيز 
ظروف اس��تيل خريداری ش��ود. هميشه اعتقاد 
داش��تم اگر با کارگران که قشر زحمتکش جامعه 
هس��تند، صادقانه و محترمانه رفتار شود آنها نيز 
احترام می گذارند. شايد به همين دليل بود که در 
بحبوحه انقلاب و فعالي��ت گروهک های مختلف 

که اغلب به کارخانه ها حمله می کردند و طناب به 
گردن مديران می انداختند و کوچکترين احترامی 
برای زحمات و تلاش های آنان قائل نمی شدند، 

پشم بافی جهان از اين حوادث مصون ماند. 
اجازه دهيد در اي��ن زمينه خاطره ای بيان کنم. 
کارخانه جه��ان در نزديکی کارخانه های بزرگی 
همچون بنزخاور، بوتان، پروفيل نيمه سبک و ... 
قرار داش��ت. گروهک ها به اين کارخانه ها حمله 
می کردن��د و مديران کارخانه را مورد بی احترامی 
و توهين قرار می دادند. يک روز نگهبان کارخانه 
اعلام کرد که جمعيت فراوانی به س��مت کارخانه 
جه��ان در ح��ال حرکت هس��تند. موض��وع را با 
ش��ورای کارخانه مطرح کردم و قرار ش��د جهت 
جلوگي��ری از ورود آن��ان ب��ه محوط��ه کارخانه 
و خطر آتش س��وزی نخ و پارچه ه��ای انبار، به 
حياط کارخانه برويم و با آنان مذاکره نمائيم. اين 
کار انجام ش��د و پس از سخنرانی، صورتجلسه ای 
تنظي��م کردند و از من نيز امضا گرفتند مبنی بر 
اين که بايد خواس��ته های کارگران اجرايی شود. 
البته در آن وضعيت نامناس��ب بازار هيچ خريد و 
فروش��ی انجام نمی شد تا بتوانيم با منابع حاصل 
از فروش توليدات کارخانه، خواسته های کارگران 
را تحقق بخش��يم. به هر ح��ال زنده ياد غضنفر- 
صاح��ب کارخانه جهان- با اس��تفاده از س��رمايه 
ش��خصی خود ، معوقات کارگران را پرداخت کرد 

و توانست رضايت آنان را جلب نمايد. 
يک��ی ديگر از اقدامات کارخانه کمک به خانه دار 
ش��دن کارگران بود. در ش��هرک پشت کارخانه، 
خانه هايی برای کارگران احداث شده بود. به زنده 
ياد غضنفر گفتم زمانی که اين منازل ساخته شد 
کارگران به همراه همسران خود هر کدام در يک 
ات��اق زندگی می کردند اما ب��ه تدريج با افزايش 
جمعيت خانواده، مشکلات و درگيری هايی ميان 

سياسـت ها و تدابير دولـت ترکيه به 
نحوی بود که سرمايه گذاران اروپايی 
را جهـت حضـور در ترکيه تشـويق 
نمود و امـروز با تلاش و پيگيری های 
از  به عنوان يکی  توانسـت  مسـتمر، 
کشورهای صادرکننده پارچه به اروپا 

تبديل شود. 
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آنها ايجاد می شود پس بهتر است برای  خانه ها 
قيمتی تعيين ش��ود و به صورت قرعه کش��ی در 
اختي��ار برخی قرار گيرد به هر کدام هم که قرعه 
نيفت��اد، مبالغی به ص��ورت وام بلندمدت واگذار 

شود تا در جای ديگر، خانه ای رهن کنند. 
حدود دو سال در پش��م بافی جهان بودم که بار 
ديگر از س��وی کارخانجات مقدم به من پيشنهاد 
همکاری ) اي��ن بار به عنوان مدي��ر توليد( ارائه 
ش��د ک��ه پذيرفتم و ب��ه مقدم رفتم پ��س از دو 
سال پش��م بافی جهان پيش��نهاد مديريت توليد 
و مديري��ت کارخانه را مطرح ک��رد که آن را نيز 
قب��ول ک��ردم و در مجموع 14 س��ال در اين دو 
کارخانه مشغول کار بودم. سپس ترجيح دادم در 
کارخانه ه��ای جديدتر نيز تجربه کس��ب کنم لذا 

راهی پارس فاستون و ايران برک شدم. 
در اي��ران ب��رک تحت عنوان مدي��ر برنامه ريزی 

تولي��د مش��غول کار بودم و مهندس س��نگلجی 
مديرعامل و مهندس کنعانی نيز مديريت کارخانه 
را برعهده داشتند که مشکلی در زمينه همکاری 
ب��ا آنان نداش��تم و کار ادامه داش��ت تا اين که با 
پيش��نهاد مهندس خاموش��ی مبنی بر مديريت 
تولي��د کارخانه جامعه مواجه ش��دم. وی تصميم 
داشت به دليل مش��غله فراوان در مجلس و اتاق 
بازرگانی، مديريت تولي��د کارخانه جامعه را )که 
هنوز تمام ماشين آلات آن نصب نشده بودند(؛ به 
من بسپارد. اين پيشنهاد را پذيرفتم و ظرف يک 
سال جامعه را به سه شيفت کار رساندم و سپس 
به کارخانه پارس ش��يما در مشهد رفتم. بايد به 
اين نکته اش��اره کنم که پارس شيما فاقد بخش 
تکميل پارچه بود به همين دليل پس از توافقات 
انجام ش��ده با مديران کارخانه جامعه، پارچه اين 

شرکت در جامعه رنگرزی و تکميل می شد. 

هفته ای س��ه روز به کارخانه پارس ش��يما و سه 
روز هم به کارخانه کش��مير کرمانش��اه می رفتم 
و به اين ترتيب دو س��ال س��پری شد. تا اين که 
مديرف��روش جامعه – حاج محس��ن پرنيان پور- 
پيش��نهاد داد ام��ور برنامه ري��زی و فنی بخش 
فروش را برعهده بگيرم بنابراين هفته ای يک بار 
با وی جهت بازديد از کارخانه و ارائه سفارش��ات 
و برنامه ري��زی های جديد ب��ه کارخانه می رفتم 
و هفت��ه بعد که راهی کارخانه می ش��دم با دقت 
امور انجام ش��ده را مورد پيگي��ری قرار می دادم 
ت��ا از روند توليد مطلع ش��وم. 15 س��ال اين کار 
را ادام��ه دادم و حض��ور در کارخانجات مختلف، 
تج��ارب خوبی در اختيارم قرار داد ضمن اين که 
تنوع بسياری هم برايم داشت. پيشنهاد مديريت 
ش��رکت ايران مرينوس زمانی با من مطرح ش��د 
که مهندس امامی به تازگی اس��تعفا داده بود اما 
ب��ه مديران وقت کارخانه گفت��م "من هرگز پايم 
را ج��ای پای دوس��تم نمی گذارم اما ب��ه عنوان 
برنامه ريز توليد آماده همکاری هس��تم. "در حال 
حاضر مس��ئول برنامه ريزی توليد ايران مرينوس 

به فعاليت خود ادامه می دهم.
در تم��ام اين س��ال ه��ا ، حاضر نش��دم عليرغم 
دريافت حقوق بيشتر ، تخصصم را کنار بگذارم و 
مديريت يک ش��رکت يا کارخانه مثلاً موکت بافی 
ي��ا تريکوبافی و ... را برعهده بگيرم هميش��ه نيز 
گفته ام تخصصم فاس��تونی است و تا آخرين روز 
فعاليتم بايد اين تجربه را به ديگران انتقال دهم.

آی�ا در طی این س�ال ه�ا، تصميم�ی برای 
تأسيس یک شرکت یا کارخانه فاستونی بافی 

مستقل گرفته بودید؟ 
بل��ه دو ب��ار تصمي��م گرفتم به طور مس��تقل 
ي��ک ش��رکت راه اندازی کنم اما ه��ر دو بار به 
دلايلی اين امر ميس��ر نشد! بار نخست به يکی 
از دوس��تان گفتم زم��ان کار کردن در کارخانه 
ديگران به اتمام رس��يده است .سپس پيشنهاد 
دادم در زمين��ه تکمي��ل و رنگرزی پارچه های 
ملحف��ه ای ب��ه فعاليت بپردازيم. اي��ن اقدام را 
ب��رای مدت کوتاهی انجام داديم اما متأس��فانه 
متضرر ش��ديم زيرا کنار آمدن با بازار و نفوذ به 
اين ش��بکه بسيار دشوار بود. در همين زمان با 
دکتر محمد هن��رور- مدير وقت طرح و برنامه 

معاونت نس��اجی و چرم- در زمينه جمع آوری 
آم��ار و ارقام مربوط به تعداد دوک های لازم در 
ريس��ندگی کارخانجات فاس��تونی بافی با توجه 
ب��ه جمعيت کش��ور ، همکاری های بس��ياری 
انجام دادم که در نهايت موجب انتش��ار کتابی 
در اي��ن زمينه ش��د البته چني��ن آمارهايی در 
تمام ش��اخه های صنعت نساجی همچون پنبه، 
تريکوبافی و ... توس��ط س��اير صنعتگران انجام 
گرف��ت و م��ن در بخ��ش فاس��تونی بافی اين 
مطالعات را انجام دادم. دکتر هنرور با توجه به 
ش��ناختی که از تجارب و اطلاعات من داش��ت 
پيش��نهاد داد ک��ه پ��روژه ای در زمينه احداث 
کارخانه فاستونی بافی تدوين کنم تا به دريافت 
موافق��ت اصول��ی و اخ��ذ پروانه به��ره برداری 
منجر ش��ود. با مساعدت ايشان در سال 1363، 
موف��ق به دريافت موافقت نامه اصولی ش��دم و 
با ش��راکت دو تن از دوستان، قطعه زمينی در 
شهرک صنعتی سمنان خريداری و حصارکشی 
و ساخت سوله آغاز شد. در حالی که سهم من 
34 درصد و س��هم آنان 33 درصد بود. پس از 
انجام مذاکرات اوليه ، شرکاء عنوان داشتند که 
چون موافقت اصولی به نام من اس��ت؛ سرمايه 
کار را آنان فراهم کنند و پس از احداث کارخانه 
و ف��روش محصولات، به تدري��ج بدهی آنان را 
بپردازم. پيشنهاد خوبی بود به خصوص اين که 
س��رمايه کافی جهت راه ان��دازی کارخانه را در 
اختيار نداش��تم و تنها سرمايه ام دانش فنی و 
تخصصی بود. پس از مدتی يکی از شرکاء گفت 
ک��ه ديگر تمايلی به ادامه همکاری و ش��راکت 
ندارد. در آن س��ال ها وضعيت به نحوی بود که 
بس��ياری از افراد س��رمايه خود را به خريد ارز 
اختصاص دادند. وی نيز می خواست سهم خود 
را بگيرد و به خريد و فروش ارز بپردازد. موضوع 
را به شريک ديگرم گفتم و وی پس از گفت و گو 
با برادرش، س��هم شريک اول را خريداری کرد. 
از همان زمان که س��هم آنان 66 درصد ش��د، 
مرا تحت فشار بسياری قرار دادند مبنی بر اين 
که من نيز بايد مبالغی را به ش��رکت بياورم در 
حالی که اين امر برخلاف مذاکرات اوليه بود. با 
جدی تر ش��دن اين اختلاف، يکی از دوستان را 
به عنوان حکم قرار داديم تا موضوع فيصله پيدا 
کند. وی پس از ش��نيدن جريان معتقد بود که 

در تمام اين سال ها ، حاضر نشدم عليرغم 
دريافت حقوق بيشـتر ، تخصصـم را کنار 
بگذارم و مديريت يک شـرکت يا کارخانه 
مثلـاً موکت بافی يـا تريکوبافـی و ... را 
برعهده بگيرم هميشـه نيز گفته ام تخصصم 
فاستونی است و تا آخرين روز فعاليتم بايد 

اين تجربه را به ديگران انتقال دهم.
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صلاح من در جدايی اس��ت. بنابراين سهم خود 
را واگذار کردم و از مجموعه خارج شدم.

دوران تدری�س در دانش�گاه چه خاطرات و 
تجاربی به همراه داش�ت و چگونه دعوت به 

کار شدید؟
توس��ط دکتر محمدعلی سياه کلاه - رييس وقت 
دانشکده نساجی پلی تکنيک- دعوت به کار شدم. 
دکتر س��ياه کلاه يکی از دوس��تان همدانشگاهی 
مهن��دس عل��ی اريس��يان ب��ود که جه��ت ادامه 
تحصيل به آمريکا اعزام ش��ده بود. سابقه آشنايی 
من با مهندس اريس��يان به کارخانجات مقدم باز 
می گردد که ايشان سرپرست بخش تکميل پارچه 
بود و من نيز در دفتر توليد و کنترل کيفيت فعال 
بودم. ي��ک روز وی گفت که تصمي��م دارد برای 
ديدار دکتر س��ياه کلاه به دانش��گاه پلی تکنيک 
برود و پيشنهاد داد که من نيز همراهش بروم زيرا 
آشنايی با چنين اساتيدی را در پيشرفت و ارتقای 
دانش فنی و علمی بسيار موثر می دانست. از سوی 
ديگر اطلاع داش��ت که در طول فعاليتم هميشه 
به آموزش علاقه خاصی داش��تم و می خواس��تم 
مهندسين جوان به خوبی با مفهوم تکنيک بافت، 
آناليز پارچه و ... آشنا باشند. به پلی تکنيک رفتيم 
و با دکتر س��ياه کلاه آش��نا ش��دم. ايشان ضمن 
اطلاع از س��وابق تحصيلاتی من در آلمان گفت " 
دانش��کده نياز مبرمی به استاد تکنيک بافت دارد 
زيرا اس��تاد فعلی يک مهندس انگليسی است که 
ميزان حقوق وی بس��يار بالاس��ت از سوی ديگر 
اکثر دانشجويان به زبان انگليسی مسلط نيستند 
و متوج��ه مطالب نمی ش��وند در نتيجه مهندس 
طاهری ک��ه در خارج از کش��ور تحصيل کرده و 
در ح��ال حاضر دوران س��ربازی خود را س��پری 
می کن��د؛ به عن��وان مترج��م در کلاس ها حاضر 
می ش��ود و مطال��ب را برای دانش��جويان ترجمه 
می کند. بنابراين به حضور يک استاد ايرانی آشنا 
با اصول بافت، نياز داريم." همين موضوع سرآغاز 
تدريس من در دانش��کده مهندس��ی نساجی پلی 
تکنيک بود و تا سال 1371 ادامه داشت. به خاطر 
دارم نخستين دانش��جويانم مهندس نيکوخصال، 
مهندس مصطف��وی و ... بودند که امروز در زمره 
توليدکنندگان موفق و معتبر صنايع نساجی ايران 

قرار دارند. 

به تدریس علاقه بيشتری داشتيد یا حضور 
در کارخانه؟

ه��ر دو! هفته ای ي��ک روز از س��اعت 8 صبح تا 
5 بع��داز ظهر به دانش��کده می رفت��م و با علاقه 
و اش��تياق خاصی تکنيک بافت را به دانشجويان 
ارائه می دادم. در گذشته دانشجويان رشته شيمی 
نس��اجی درس��ی به نام تکنيک بافت نداشتند. به 
دکت��ر بهزادان- ريي��س وقت دانش��کده- يادآور 
ش��دم که دانش��جوی ش��يمی هم مهندس نساج 
اس��ت بنابراين بايد پارچه را بشناس��د، تار و پود 
را تش��خيص دهد و بداند پارچ��ه چگونه تکميل 
می ش��ود پس اجازه دهيد آنها هم درس تکنيک 
بافت را )البته به صورت محدودتر از دانش��جويان 
تکنولوژی( بگذرانند. با حمايت و مساعدت ايشان 
درس تکنيک بافت به سرفصل دروس دانشجويان 

گرايش شيمی نساجی اضافه شد.

ارزیابی شما از صنایع نساجی ایران طی بيش 
از 40 سال حضور در آن چيست و فکر می کنيد 

در حال حاضر با چه مشکلاتی مواجه است؟ 
پيش از انقلاب صنعت نس��اجی فعال تر و کشش 
بازار مصرف بيشتر بود زيرا هجوم واردات منسوجات 
از چين، ترکيه و پاکستان وجود نداشت. به اعتقاد 
من، واردات بی رويه منس��وجات بيشترين صدمه 
را به صنعت نساجی ايران رسانده است. اگر دولت 
بتواند با اتخاذ سياست های صحيح حجم واردات را 
کاهش دهد کمک بسياری به کارخانه های نساجی 
کشور، حفظ اشتغال نيروی کار و تداوم توليد کرده 
است. متأسفانه در حال حاضر بسياری از واحدهای 
توليدی تعداد ش��يفت های کاری خود را به دو يا 
يک ش��يفت تقليل داده اند. کارخانه های نس��اجی 
زمانی سودآور هستند که به صورت سه شيفته کار 
کنند و کمتر از اين ميزان به معنای زيان انباش��ته 
خواهد ب��ود. وقتی که ديگ بخار کارخانه روش��ن 
می شود بايد تا صبح فردا به صورت مداوم کار کند 
تا به دما و بخار لازم جهت رنگرزی و تکميل برسد 
ام��ا اگر قرار باش��د ديگ بخ��ار در پايان يک يا دو 
شيفت خاموش شود، ميزان بهره وری افت بسياری 

خواهد داشت. 
در گذش��ته حجم واردات به اين ميزان گس��ترده 
و هم��ه گير نب��ود، دولت در قال��ب پرداخت وام و 
تسهيلات حساب شده و منطقی به توليدکنندگان 

کمک م��ی کرد نه اين که مبال��غ هنگفت آن هم 
بدون حس��اب و کتاب ب��ه نام "تولي��د" در اختيار 
افرادی قرار بگيرد که يا هيچگاه بازپرداخت نشود 
و يا با دردس��ر و مش��کلات فراوان بانک بتواند وام 
خ��ود را پس بگيرد. البته امروز هم ديگر خبری از 
آن وام ها نيست و با دلار 1600 تومانی کمتر کسی 

حاضر به سرمايه گذاری و توليد می شود. 
موض��وع تحري��م ني��ز يکی ديگ��ر از مش��کلات 
توليدکنندگان اس��ت که دردسرهايی را در زمينه 
تهيه مواد اوليه از خارج کش��ور فراهم س��اخته به 
نحوی که امکان واردات مواد اوليه بس��يار دش��وار 
و گران ش��ده است که طبعاً بر افزايش قيمت تمام 
شده محصولات نساجی و کاهش انگيزه خريداران 

داخلی اثرگذار خواهد بود. 
نکته قابل اش��اره ديگر توان ص��ادرات محصولات 
نساجی اس��ت. پيش از انقلاب بسياری از توليدات 

کارخانه های نساجی از جمله کارخانجات مقدم به 
کشورهايی مانند روسيه صادر می شد که  به دليل 
کيفي��ت مطلوب، مورد اس��تقبال مصرف کنندگان 
خارج��ی قرار م��ی گرفت. اما در ح��ال حاضر اين 
ت��وان کاهش يافته زيرا در ص��ادرات پارچه صرف 
نظ��ر از رعايت کيفي��ت و اس��تاندارد، بايد از نظر 
قيمت محصولات نيز توان رقابت با س��اير کشورها 
به ويژه چين و ترکيه را داشته باشيم که متأسفانه 
اي��ن توان وجود ندارد. در حالی که پيش از انقلاب 
پارچه های ترکيه کيفيت نامطلوبی داشتند و حتی 
تحت عنوان گونی از آنها ياد می شد! اما سياست ها 
و تدابير دولت ترکيه به نحوی بود که سرمايه گذاران 
اروپاي��ی را جهت حضور در ترکيه تش��ويق نمود و 
امروز با تلاش و پيگيری های مس��تمر، توانست به 
عنوان يکی از کشورهای صادرکننده پارچه به اروپا 

تبديل شود. 

پيش از انقلاب صنعت نساجی فعال تر 
و کشـش بازار مصرف بيشتر بود زيرا 
هجـوم واردات منسـوجات از چين، 
ترکيه و پاکسـتان وجود نداشـت. به 
اعتقاد من، واردات بی رويه منسوجات 
به صنعت نساجی  بيشـترين صدمه را 

ايران رسانده است.


